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از جامعه چه خبر؟

از رده خارج بودن 90 درصد 
موتورسیکلت ها

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ، از تردد 
4/5 میلیون موتورســیکلت در تهران خبر داد و گفت 
که ۹۰ درصد موتورســیکلت هایی کــه در معابر تردد 
می کنند، فرسوده هســتند. ابوالفضل موسوی پور به 
ایسنا گفت: »موتورســیکلت های فرسوده، شرایطی 
دارند که اصلًا نمی توانند معاینه فنی بگیرند. همچنین 
براســاس آمار، بیش از ۱۰ درصــد آلاینده ها را همین 
موتورسیکلت های فرسوده تولید کرده و باعث آلودگی 
هوا می شــوند. تمام این موتورســیکلت های فرسوده 
باید از رده خارج شــوند و  مالکان دیگر اجازه استفاده 
از آنها را نداشــته باشــند.« رئیس پلیــس راهنمایی و 
رانندگی تهران بزرگ تاکید کرد که اســتفاده نکردن از 
موتورســیکلت های فرســوده باید به عنوان یک ابلاغ 
دولتــی اجرا شــود و پلیــس نمی توانــد به تنهایی در 
این باره اقــدام کند: »پلیس راهــور در برخورد با این 
موتورسیکلت های فرسوده می تواند به خاطر نداشتن 
معاینه  فنی، آنها را جریمه یا حتی توقیف کند اما بیشتر 

از این، از دست پلیس کاری بر نمی آید.«

اجرای مرحله چهارم ساماندهی 
آسیب های اجتماعی 

مشــارکت های  و  خدمــات  ســازمان  سرپرســت   
اجتماعی شــهرداری تهران گفت: »مرحله چهارم 
طرح ساماندهی آسیب های اجتماعی پایتخت در 
نیمه دوم شهریورماه با همکاری سازمان خدمات و 
مشارکت های اجتماعی شــهرداری تهران، فراجا و 
سازمان بهزیستی انجام می شود.« به گزارش سایت 
شهر، محمد نقیب توضیح داد: »تمام برنامه هایی 
که در دســتور کار ســازمان قرار دارند، در این قالب 
اســت که چرخه بازپــروری را با هدف خارج شــدن 
مددجــو از چرخه آســیب کامل کنــد. اصل ماجرا 
این اســت که بتوانیم مددجویی را که ساماندهی و 
درمان کردیم و توانمندســازی و کارآفرینی را برای او 
رقم زدیم، به صورت کامل صیانت کنیم تا از چرخه 
آسیب خارج شود. به نظر می رسد حداقل باید یک تا 
دو سال پس از خارج شدن مددجو از مراکز درمانی، 
مراحل حمایتی را ادامه دهیم که جامعه پذیری برای 
مددجو رخ دهــد و جامعه و خانــواده او را به عنوان 
کسی که دیگر آسیب قبلی را ندارد، بپذیرند تا دیگر 

به این مراکز باز نگردد.«

224 هزار دانش آموز عشایر
مدیرکل دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش عشایر 
وزارت آموزش وپــرورش پیش بینــی کرد که در ســال 
تحصیلی جدید، حدود 224 هزار دانش آموز عشایر در 
مدارس حاضر شوند. این افراد در سه مقطع ابتدایی و 
متوسطه اول و دوم تحصیل خواهند کرد. علی تیرگیر 
به ایســنا گفت: »معــذورات دانش آمــوزان و مدارس 
عشایری نسبت به مدارس روستایی و شهری، بیشتر و 
مقدورات آن ها کمتر است. در مناطق عشایری باتوجه 
به شــرایط خاص ازجمله پراکنــده بودن، کم جمعیت 
بودن و ســبک زندگی، برنامه ها به صــورت ویژه دنبال 
می شود تا سال تحصیلی جدید شاهد یک دانش آموز 
بازمانده از تحصیل در مناطق عشایری نباشیم و یک 
آموزش وپرورش و یک نظام تعلیم و تربیت باکیفیت برای 

این دانش آموزان داشته باشیم.« 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

علــت اســتقبال از حضور شــینا انصاری در ســازمان 
حفاظــت محیط زیســت، هم تحصیــلات مرتبط و هم 
حضور فعال در مسئولیت های مختلف این حوزه است. 
او چهــره آشــنایی برای فعالان محیط زیســت اســت و 
همــه مقاطع تحصیلی خود را در همین زمینه به پایان 
رســانده  اســت. انصــاری از ســال ۱37۹ به عنوان 
کارشناس این سازمان استخدام و دو سال بعد از آن 
مسئولیت های بیشتری را برعهده گرفت: او سال 
۱3۸۱ به عنوان سرپرســت اداره تازه تاسیس 
محیط زیست شهرســتان ری منصوب شد. 
در ســال ۱3۸4 در ســمت سرپرست اداره 
محیط زیست تهران و بعد از آن هم به عنوان 
معــاون اداره کل محیط زیست اســتان 
تهران انتخــاب شــد. پنج ســال بعد از 
این تاریخ، انصاری به  ســمت معاونت 
فنی اداره کل محیط زیســت اســتان 
البرز رســید و درنهایت در سال ۱3۹2 
به عنوان مدیــرکل دفتر پایــش فراگیر 
آلودگی ســازمان حفاظت محیط زیست 
منصوب شــد. انصاری مردادمــاه ۱3۹۸ 
به عنوان مدیرکل محیط زیســت و توسعه 
پایدار شهرداری تهران انتخاب شد و برآیند 
حضور او در تمام سمت های مدیریتی، از 
نگاه فعالان و کارشناسان این حوزه مثبت 
بوده اســت. او اولین رئیس این ســازمان 
است که از فیلترهای کمیته تخصصی عبور 
کرد و درنهایت از میان هشت کاندیدای دیگر 

انتخاب شد. 

اجماع کمیته های مشورتی بر سر انصاری  �
اما نام شــینا انصاری چطور از دل کمیته تخصصی 
بیــرون آمــد؟ بعــد از آغــاز بــه کار کمیتــه  تخصصی 
محیط زیست دولت چهاردهم و فراخوان برای ثبت نام، 
نزدیک بــه 6۰ کاندیدا برای تصدی گری این ســمت 
اعلام آمادگی کردند و درنهایت براســاس ملاک های 
مشخص شــده از ســوی کمیته و امتیازهایی که این 
گزینه هــا به دســت آوردنــد، در فــاز اول 2۰ کاندیدا 
انتخاب شدند. همه این افراد ارائه حضوری داشتند 
و به ســوالات اعضای کمیته پاسخ دادند. در فیلتر 

بعدی امتیازدهی بر مبنای ســابقه کاری، مســئولیت ها، 
فعالیت های علمی و اجتماعی بود و درمجموع هشت گزینه 

از میان آنها انتخاب و به شورای راهبری معرفی شدند. 
اعضــای کمیته تخصصی محیط زیســت می گویند، 
دستگاه های زیادی با سازمان محیط زیست در ارتباطند 
که کنش های آنها محیط زیست را تحت تاثیر قرار می دهد. 
در این شــرایط اینکه رئیس ســازمان بتواند با مســئولان 
این دســتگاه ها تعامل داشته باشــد و آنها را قانع کند که 
آلاینده ها کاهــش پیدا کند، نیازمند قــدرت مدیریتی و 
ارتباط آنهاست و هرکدام از این موارد به صورت آیتم هایی 

در نظر گرفته شده بود.
باتوجــه بــه نظــر شــورای راهبــری امتیــازی برای 
کاندیداهــای زیر 5۰ ســال، اقلیت های مذهبــی و زنان 
در نظر گرفته بود. درمجموع شــینا انصــاری با اختلاف 
به عنوان گزینه اول کمیته محیط زیست انتخاب و همراه 
با هشت نفر دیگر به شــورای راهبری معرفی شدند. این 
انتخــاب مورد پذیرش شــورای راهبری هم قــرار گرفت و 
رئیس جمهوری هم نظر کمیته تخصصی محیط زیســت 
را پذیرفت و حکم ریاســت انصاری را صادر کرد. انصاری 
اولویت های خود را مدیریت و بهبود ابعاد مختلف کمی و 
کیفی ناترازی های مؤثر در محیط زیست، تحقق حکمرانی 
خوب در این حوزه، گام برداشــتن در مسیر اقتصاد سبز، 
حفاظت مؤثر از منابع زیســتی، حمایــت از مطالبه گری 
عمومــی، افزایش ســطح همــکاری فعالیت هــای دو یا 
چندجانبه بین المللی اعلام کرده اســت. او در بخشی از 
برنامه های خود تاکید کرد که مســائل محیط زیســت در 
انزوا و عدم تعاملات جهانی قابل حل نیست. یکی از آثار 
زیان بار تحریم، بستن مســیر واردات تکنولوژی به کشور 
اســت. دست کم در یک دهه اخیر تحریم اقتصادی ایران 
با محدودیــت در واردات تکنولوژی های محیط زیســت و 
کمک های فنی و علمی سبب ایجاد وقفه هایی مشهود در 
بهبود و توسعه شاخص های محیط زیستی صنایع شده 

است.
علی بیت اللهی، عضو هیات علمی مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرســازی و یکی از اعضای کمیته تخصصی 
محیط زیســت بود که امتیاز بالایی به حضور انصاری در 
هیئــت دولــت داد. او می گوید، بعد از اعــلام برنامه ها و 
اولویت های انصاری، سه موضوع برایش اهمیت بیشتری 
پیدا کرد که آنها را نقطه قوت برنامه های او می داند: »آنچه 

ماموریتبرایچانهزنیماموریتبرایچانهزنی
بررسی کارنامه رئیس جدید سازمان محیط زیست و دیدگاه کارشناسان درباره سوابق اوبررسی کارنامه رئیس جدید سازمان محیط زیست و دیدگاه کارشناسان درباره سوابق او

بالاخره خانم دکتر شــینا انصاری برای ریاست سازمان حفاظت محیط زیست 
انتخاب شد؛ متخصصی بسیار موقر، متواضع، با دیسیپلین، دلسوز و پردغدغه 
برای محیط زیســت ایران. هرگز نگرانی هایش را در سال های ۸6 و ۸7، زمانی 
که در اداره کل حفاظت محیط زیســت شــهر تهران بود و سال های پس از آن، 

فراموش نمی کنم. 
روزهای تلخ و شیرینی بود؛ سرشار از امید و ترس؛ از یکسو برای نخستین بار 

روزنهایبرایامید شکستلابیگری؛
نگاه 

کارشناس
در تاریخ سیاســی کشــور، کمیته ای متشــکل از دانشــگاهیان و کنشــگران 
محیط زیست برای انتخاب رئیس سازمان محیط زیست تشکیل شد که خود، بذر 
امیدی در دل ها کاشــت. اما ازسوی دیگر نگرانی اینکه »چه کسی برای ریاست 
ســازمان حفاظت محیط زیست انتخاب می شــود؟«، دائماً در بین کنشگران و 

دانشگاهیان محیط زیست موج می زد. 
اهمیت اینکه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست چه کسی باشد، بسیار 
بیــش از آن چیزی بود که برخی گمان می کردند. شــاهدش همین رایزنی ها و 
لابی گری های سیاســیون برای تسخیر صندلی سبز پردیسان؛ هر کس نظری 
می داد و هر روز خبری می آمد و این نشان می داد منافع برخی در این است که 

»چه کسی رئیس سازمان حفاظت محیط زیست باشد!«
یکی می گفت آقای x که خودش اعلام کرده موافق پروژه های سدســازی و 

بالاخــره بعــد از نزدیک به دو مــاه چانه زنی و انتشــار نام های 
مختلف به عنوان گزینه ریاست ســازمان محیط زیست، شینا 
انصاری به عنوان رئیس تازه این سازمان نظارتی انتخاب شد؛ 
زنی از بدنه کارشناســان همین ســازمان که توانســت هم نظر 
فعــالان حوزه، هــم کمیته های تخصصی و درنهایت مســعود 
پزشکیان را به دست آورد. حالا او به عنوان سومین رئیس زن این حوزه ماموریت چهارساله خود را آغاز کرده است. او 

اولین روز کاری اش را در میان نیروهای پاسگاه محیط بانی و منطقه حفاظت شده ورجین آغاز کرد.

خبرنگار گروه جامعه
سارا سبزی

روزنامه نگار محیط زیست
الهه موسوی


